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REPORTÁŽZAUJALO NÁS

Národní protidrogový koordinátor Jindřich Vo-
bořil chce prosadit novelu zákona o návykových 
látkách do konce letošního roku s tím, že by měla 
platit od roku 2024. Za podstatné považuje, aby byl 
prodej výrobků obsahujících PML regulován ob-
dobně jako tabákové výrobky, konkrétně v prodej-
nách s životu obsluhou (ne v automatech) a pouze 
lidem starším 18 let.

„Bude tam jednotné balení, nebude povolená 
reklama, bude to muset obsahovat informace o ri-
zicích. Nyní není jednotná kontrola obsahu, takže ta 
bude, včetně kontroly kontaminantů jako jsou těž-
ké kovy nebo bakteriální nákazy,“ přiblížil pro Český 
rozhlas Jindřich Vobořil. Z prodeje by se podle něj 
odváděla nejen daň z přidané hodnoty, ale taky 
další daň podobná té, jaká je stanovená u hazardu.

„Domnívám se, že korektní přístup by byl, aby na 
trhu zůstala jen léčiva a zdravotnické prostředky s 
CBD, protože jen ty mohou být kontrolovány Stát-
ním ústavem pro kontrolu léčiv,“ uvedla ředitelka 
inPharm Clinic Lucie Kotlářová.

S takovou formou regulace souhlasí i spoluzakla-
datel značky Canalogy a klinický onkolog Vít Martin 
Matějka. Canalogy v České republice vyrábí a pro-

dává mimo jiné prémiové oleje, masti a další pří-
pravky s obsahem CBD, které vyhledávají nejčastěji 
pacienti jako doplňky ke klasické léčbě.

Podle údajů dodavatele e-shopových řešení Up-
gates vzrostly prodeje výrobků s obsahem CBD jen 
za poslední rok zhruba pětkrát. Nejčastěji se jedná 
o oleje, tinktury, kapsle a bonbóny. Kanabidiol se 
však nachází i v mnoha kosmetických přípravcích 
a také třeba v léčivých mastech, protože zmírňuje 
bolest a stres.

Někteří prodejci produktů s CBD však v obavách, 
co se bude dít, již začali stahovat tyto výrobky z trhu. 

Pouze pro dospělé

Regulace by měla mimo jiné zajistit, že produkty 
s obsahem CBD budou dostupné pouze pro do-
spělé osoby, které si jsou vědomy jejich účinků a 
možných rizik. „Dnešní technologie již umožňují 
prodej jen dospělým osobám. Věk lze ověřit buď 
prostřednictvím bankovní identity, či automatizo-
vanými systémy pro ověřování dokladů totožnosti. 
E-shopaři také při výběru dopravce mohou vyža-
dovat ověření věku při převzetí zásilky. Kurýr pak 
většinou zákazníka prosí o prokázání občanským 
průkazem,“ řekl serveru Roklen24 obchodní mana-
žer společnosti Upgates Martin Pech.

Konkrétní návrhy na regulaci (viz infobox) zve-
řejnila Asociace bezpečného konopí, která mimo 
jiné na začátku června vyjednávala se zástup-
ci ministerstva zemědělství. Podle ní není třeba 
přísněji regulovat tradiční potraviny s obsahem 
CBD a jiných neomamných kanabinoidů, které 
mají dávkování do 50 miligramů nebo 1 miligram 
na kilogram hmotnosti uživatele denně. Naopak 
veškeré potraviny s obsahem omamných kanabi-
noidů či vyšším dávkováním by měly být regulo-
vány jako PML.

Konkrétní návrh zákona představil i ředitel vý-
zkumu Think tanku Racionální politiky závislostí 
Viktor Mravčík. „Pro regulaci psychoaktivních látek, 
pokud nepočítáme tabák a alkohol, existuje jediný 
rámec, a to je rámec pro omamné a psychotropní 
látky, takzvané nelegální drogy, který neumožňuje 
uvádění takových látek na trh, ale jen jejich úplný 
zákaz s přísnými trestními postihy. Jediným řešením 
je vytvořit nový regulační rámec pro psychoaktiv-
ní látky tak, aby byly splněny základní podmínky, 
například nedostupnost pro nezletilé, informace o 
kvalitě a množství účinné látky, zdravotní varování 
pro spotřebitele, aby nabízené látky byly kvalitní a 
bezpečné, aby byla regulována velikost a vzhled 
balení. Prostě aby byl produkt nabízen v bezpečné 

CBD: Hraje se o podobu zákonné 
regulace

Čím oblíbenější se staly produkty 
obsahující kanabidiol (CBD), tím 
větší protitlak vyvolaly. Tak velký, 
že ve hře byl dokonce jejich úpl-
ný zákaz. V současné době se však 
už hraje o podobu jejich regulace, 
která by měla být součástí připra-
vované novely zákona o návyko-
vých látkách. CBD a vedle něj lát-
ky HHC a kratom by se tak mohly 
dostat na seznam psychomodu-
lačních látek (PML). Cannabiben®

Doplněk stravy na bázi konopného oleje, 
skořice a vitaminů B1, B6, B12, D a E

Konopný olej se získává lisováním zastudena ze semen rostliny Cannabis sativa. Jeho 
složkami jsou vedle jiných menšinových prvků esenciální mastné kyseliny omega 3 

a omega 6 v poměru prospěšném pro zdraví. Neobsahuje narkotika.
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standardní kvalitě a aby byla minimalizována 
rizika s ním spojená,“ uvedl na květnové diskusi 
u kulatého stolu Beyond Cannabis. 

Ekonom a senior analytik Centra ekono-
mických a tržních analýz Michael Fanta zde 
popsal ekonomické dopady regulace konopí 
a psychomodulačních látek: „Zákazem těchto 
produktů svým způsobem regulujeme pou-
ze stranu nabídky, nikoliv ale poptávky. Podle 
nejnovějších průzkumů má zkušenost s CBD 
produkty v ČR téměř milion obyvatel. To je 
poměrně široká spotřebitelská základna, která 
se zákazem prodeje samozřejmě nezmizí. Lidé 
si budou chtít najít cestu. V tom lepším přípa-
dě si zboží objednají například ze zahraničí, v 
tom horším půjdou na černý trh, kde ale zcela 
ztrácíme kontrolu nad tím, co kupují. Nastave-
ní správných regulatorních mantinelů je proto 
cesta nejen k určité kultivaci trhu a jeho správ-
nému nasměrování, ale také cesta k význam-
ným socioekonomickým benefitům pro celou 
společnost i státní rozpočet.“

S názorem, že zákaz CBD by byl ve svém dů-
sledku kontraproduktivní, souhlasí i další odbor-
níci. Proti zákazu se mimo jiné vyslovil také pre-
miér Petr Fiala a vicepremiér Ivan Bartoš.

Mgr. Eva Presová
Edukafarm, Praha

Návrhy regulace Asociace bezpečného konopí

1.  Tradiční extrakty vyrobené tradičními postupy jsou tradiční, nikoliv novou potravinou. 
Proto se na ně nevztahuje nařízení o nových potravinách, a tedy ani omezení a zákazy 
z něj vyplývající.

2. Do nových potravin navrhujeme řadit jen izoláty kanabinoidů, a to jak rostlinného, tak 
syntetického původu, protože ty skutečně nejsou tradiční potravinou. To znamená u 
takových kanabinoidů vyčkat na vyhodnocení v rámci registračního procesu na úrov-
ni Evropské komise.

3. Vzhledem k diskusi o bezpečnosti potravin s obsahem CBD a jiných fytokanabinoidů na-
vrhujeme dočasně na potraviny s obsahem fytokanabinoidů stanovit maximální dávku 
denního příjmu, například max 50 mg CBD za den nebo např. max 1 mg na kg hmotnos-
ti uživatele. U těchto hodnot denního příjmu nebyla identifikována žádná rizika.

4. Navrhujeme rozšířit sadu informací, které musí výrobci potravin či potravinových doplňků 
hlásit ministerstvu zemědělství. Je třeba, aby mělo ministerstvo k dispozici všechny infor-
mace, které doposud scházejí pro vyhodnocování bezpečnosti jednotlivých nahlášených 
výrobků či jejich správného zařazení do tradičních potravin či potravin nového typu.

Zdroj: Asociace bezpečného konopí
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